# 中国医学影像技术

**CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY** 

设为首页 | 加入收藏 | 联系我(

E-mail

2014-05-21 早期三

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

王立峰,刘翠翠,魏一娟,曲金荣,陈学军.腹膜假黏液瘤的CT及MRI表现[J].中国医学影像技术,2013,29(6):953~956

## 腹膜假黏液瘤的CT及MRI表现

## CT and MRI features of pseudomyxoma peritonei

投稿时间: 2012-09-13 最后修改时间: 2013-04-07

DOI.

中文关键词: 腹膜假黏液瘤 体层摄影术,X线计算机 磁共振成像

英文关键词:Pseudomyxoma peritonei Tomography, X-ray computed Magnetic resonance imaging

基金项目:

作者

单位

王立峰	郑州大学附属肿瘤医院 河南省肿瘤医院放射科,河南 郑州 450008	
刘翠翠	郑州大学附属肿瘤医院 河南省肿瘤医院放射科 河南 郑州 450008	
魏一娟	郑州大学第一附属医院放射科,河南 郑州 450052	
曲金荣	郑州大学附属肿瘤医院 河南省肿瘤医院放射科,河南 郑州 450008	
陈学军	郑州大学附属肿瘤医院 河南省肿瘤医院放射科,河南 郑州 450008	chenxuejun1967@yahoo.com

摘要点击次数:346

全文下载次数:231

### 中文摘要:

目的 分析腹膜假黏液瘤(PMP)的CT及MRI表现。方法 回顾性分析经病理证实的27例PMP, 均接受全腹部CT平扫,其中25例接受增强扫描;7例接受盆腔MR平扫;3例同时接受上腹部平扫;观察PMP胶冻样腹腔积液出现的位置及影像学特征。结果 27例均可见不同程度的腹腔积液。22例肝脾周围可见"扇贝样"压迹,23例网膜增厚、呈污垢样改变,15例小肠移位,5例钙,例可见纤维分隔。腹腔积液量较少时,右侧结肠旁沟积、膈下间隙及肝周积液量多于左侧结肠旁沟、左侧膈下间隙及脾周;腹腔积液量较多时,均可见"扇贝样"压迹,右、左膈下间隙积液量显差异。与CT相比,MRI能更好地显示腹腔内黏液团、纤维分隔及卵巢原发灶。结论 CT及MRI显示肝、脾边缘"扇贝样"压迹、网膜及肠系膜增厚、小肠移位、腹腔积液中见纤维分隔裹等征象对诊断PMP具有一定价值。

### 英文摘要:

Objective To observe CT and MRI features of pseudomyxoma peritonei (PMP). Methods The imaging appearances of 27 patients with PMP proved by histopathology were analyzed retrospectively. All patients underwent whole abdominal plain CT, while 25 of them underwent enhanced CT scan. Seven patients underwent plain MR scan of pelvic, 3 of them underwent plain MR of upper abdomen and the pelvis at the same time. The imaging features and the location of the mucinous ascites were observed. Results Various volume of mucinous ascites were found in 27 patient scalloping margins were detected in 22 patients, and peritoneum thickening was found in 23 patients. Fifteen patients had unilateral or concentric small bowels displacement. Calcifications were detected in 26 patients. When the volume of mucinous ascites was relatively small, the lesions in the right subphrenic space and surface of the liver was more than that in the left subphrenic space and surface of the spleen. However, when the volume of mucinous ascites was relatively large, no obvious difference was revealed within right and left subphrenic space. Compared CT, MRI could show mucous groups, fibrous septa and ovarian primary tumor more clearly. Conclusion CT and MRI manifestations, such as scalloping margins of peri-hepatic and peri-splenic, peritoneum thickening, small bowl displacement and the mucous groups, as well as fibrous septa in the mucinous ascites have some reference value for diagnosis of PMP.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器